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Dìkujeme nadaci VIA a vöem sponzorùm, kteøí nám pomohli zaplatit tyto noviny a právní sluûby advokátní kanceláøe äikola a partneøi.éádné peníze na svìtì...
nemùûou vykompenzovat zni-
èenou krajinu, ûádné zlato 
nenahradí voòavé stromy, ûádn˝ 
úplatek  kvetoucí louky, roman-
tické skály a les pln˝ zvìøe. 
Industriální pohled na vìc, se 
kter˝m pøedstoupila SÚRAO, 
potaûmo stát, pøed zastupitele 
obce Lubenec na setkání v úter˝ 
20. ledna naveèer, byl cítit 
arogancí moci a penìz.  Bylo nad 
slunce jasné, ûe v nejbliûöích 
letech (øeditel SÚRAO dr. Slovák 
hovoøil o tøech letech), nejde 
vùbec o geologické prùzkumy, ale 
o to, aby dotèené obce vöech lokalit 
zaèaly dostávat peníze od státu, a 
nakonec nìkdo povolí a øekne ano.
I ekologick˝ dopad na krajinu se 
dá vyèíslit penìzi. Docent Josef 
Seják pøedbìûnì odhadl kaûdo-
roèní ökodu na sluûbách ekosys-
tému v lokalitì Èertovka v pøí-
padì v˝stavby HÚ podle metodiky 
EWVM na 1 miliardu roènì, ale co 
je to za svìt, kter˝ vöe takto 
pøepoèítává. S industriálním 
pøístupem ke krajinì znièilo 
lidstvo bìhem prùmyslové a 
vìdecko-technické revoluce v 19. 
století planetu Zemi tisíckrát víc 
neû za pøedchozí 3 miliony let 

lidské existence. Teprve na konci 
20. století si èlovìk koneènì 
oficiálnì uvìdomil, ûe si opravdu 
podøezává pod sebou vlastní 
vìtev. Mìli bychom na to 
zapomenout a øezat dál? Øeditel 
Slovák mluvil o tom, ûe je tøeba 
pøistavìt Temelín a vyváûet 
energii, za tuto komoditu pak 
pìknì inkasovat peníze a bo-
hatnout. Znièené ûivotní prostøedí 
pøi v˝stavbì HÚ je jen nepatrná 
daò za ekonomick˝ blahobyt. 
Jenûe blahobyt je slovo relativní. 
Betonov˝ blahobyt obehnan˝ plo-
tem je jejich pøedstava. 
Zastupitelé obce Lubence, vèetnì 
starosty a místostarosty, øekli 
zástupcùm SÚRAO jasnì, ûe lidé 
v Lubenci HÚ nechtìjí, jak jasnì 
ukázalo místní referendum, lidé 
jsou zvyklí chodit do lesa a mít do 
nìj voln˝ pøístup, mají obavy z 
„vyhoøelého jaderného paliva“, 
které v sobì skr˝vá jeötì 97% 
nevyuûité energie, a mají také 
obavy z megalomanské v˝stavby. 
Pøedloûili jasné stanovisko, ûe 
obec Lubenec bude dìlat vöechno 
pro to, aby v˝stavbì i prùzkumùm 
zabránila. Dr. Slovák, øeditel 
SÚRAO, se jen mefistotelsky 
usmál, pokrèil rameny a øekl: 

„Uvidíme, máme tøi roky na to se 
zástupci obcí hovoøit. I referenda 
se dalöí pøekonat jin˝mi referendy 
a zastupitelé se mìní…“
Mluvil také o odpovìdnosti státu 
za svùj jadern˝ odpad. Na moji 
otázku, zda by nebylo moudøejöí a 
progresivnìjöí investovat do tech-
nologií dalöího vyuûití paliva a 
revokovat tak usnesení vlády z 
roku 2002 o trvalém uloûení do 
zemì a zalití betonem v podstatì 
neodpovìdìl. Vùbec jsem mìla 
celou dobu asi dvouhodinové 
schùzky dojem, ûe mluví spíö o 
stavbì obchoïáku za vsí neû o 20 h 
areálu s kilometry chodeb pod ním 
a vjezdem v rozmìrech tunelu 
Blanka. Ani s tou odpovìdností mi 
to nepøiölo moc objektivní. A co 
odpovìdnost vùèi naöim potom-
kùm, vùèi naöí pøírodì, vùèi 
planetì?„Tøeba Lubenec nebu-
deme potøebovat,“ usmál se 
Slovák na tvrzení, ûe jim souhlas 
nedáme.  „Takûe teï jde v podsta-
tì o to zaèít dávat obcím ty peníze, 
aby souhlasily,“ zeptala jsem se 
nakonec. Chvíli zaváhal, a pak 
pøik˝vl. Jana Michalcová, zastupitelka obce Lubenec

Buï zodpovìdn˝, tøiï odpady, 
recykluj, chovej se ekologicky. Ano, 
tak tuto vìtu sl˝cháváme dennì ze 
sdìlovacích prostøedkù. Témìø kaûd˝ z 
nás odnese plastovou láhev èi 
papírovou krabici do kontejneru, 
rozbitou lednièku, televizi nebo ojeté 
pneumatiky odveze do sbìrného dvora. 
Kaûd˝ ökolák ví, ûe odpady se dají 
recyklovat a ûe jsou druhotnou 
surovinou pro  v˝ robu  j in˝ch  
potøebn˝ch vìcí, ûe plastov˝ obal 
zahraban˝ pod zem se bude rozkládat 
více jak 50 let. Nauèili jsme se to, 
uèíme to své dìti a je to tak správnì. V 
tøídìní odpadu jsme v rámci Evropy na 
pøedních pøíèkách, v recyklaci plastù 
dokonce na prvním místì! Stát nás 

vychoval k odpovìdnosti, nikdo z nás 
nechce nechat budoucím generacím 
vöudypøítomná smetiötì. 
Ale jak je to s odpadem jadern˝m? Zde 
nás stát vychovává ponìkud odliönì a 
dokonce nás nutí k nìèemu, co se pøíèí 
z d r a v é m u  r o z u m u !  P r i n c i p  
zodpovìdnosti je tu najednou jaksi 
pokroucen˝ a dokonce se objevují vìty 
typu: “Svítíö si doma, díváö se na 

televizi, pouûíváö elektrickou energii z 

jadern˝ch elektráren, tak buï 

zodpovìdn˝ a dovol zahrabat jadern˝ 

odpad v blízkosti tvého bydliötì pod 

zem!“ Na slova recyklace, druhotná 
surovina se u tohoto druhu odpadu 
najednou zapomíná. Je s tím totiû moc 

Buï zodpovìdn˝, obèane

Nìmecká spolková vláda se v roce 
2011 dohodla na tom, ûe do roku 2022 v 
zemi postupnì uzavøe vöechny jaderné 
elektrárny.
Reagovala na protesty nìmecké 
veøejnosti po havárii ve Fukuöimì. 
Zároveò se vláda zavázala k iniciování 
niûöí energetické spotøeby v zemi, k 
dùrazu na alternativní zdroje energie, 
zateplování, v˝robu öetrnìjöích 
spotøebièù apod. 
Opozice tím ale utiöena nebyla: 
„ … z ù s t á v á  p r o b l é m  o d p a d u .  
Neexistuje bezpeèné úloûiötì, tak jsme 
to pøivezli paní Merkelové," tvrdí 
protestující Stephanie Weigelová z 
organizace Tollwood. „Jsem si celkem 
jist˝, ûe se politikùm nepodaøí prosadit 
v hustì obydleném Nìmecku geo-
logicky vhodnou lokalitu pro koneèné 
ú l o û i ö t ì , “  ø e k l  z á s t u p c e  
Hornoövábsk˝ch energetick˝ch 
závodù Heinz Seiffer. Obává se, ûe i za 
tøicet nebo ètyøicet let budou v 
Nìmecku pouze mezisklady ra-

dioaktivního odpadu, protoûe se prostì 
v Nìmecku místo pro koneèné uloûení 
jaderného odpadu nenajde. 
O tom, ûe problém s odpadem 
uloûen˝m v prozatímních mezi-
skladech je, se mj. dozvídáme ze 
älesvicka-Holöt˝nska, kde ve skladì 
pod elektrárnou Brunsbüttel, která byla 
odstavena v r. 2011, pøib˝vá silnì 
poökozen˝ch sudù se slab˝m a støednì 
siln˝m radioaktivním odpadem.
Ministerstvo ûivotního prostøedí v 
Kielu tisku sdìlilo, ûe z 355 
zkontrolovan˝ch sudù je 102 silnì 
poökozeno. 
Spolumajitel elektrárenské spo-
leènosti EnBW – OEW pøiöel s 
n á v r h e m ,  k t e r ˝  s e  v û d y c k y  
povaûoval za nouzové øeöení: vyváûet 
radioaktivní odpad do zahranièí. To 
ostatnì umoûòuje i 14. novela 
nìmeckého atomového zákona. Zdroj: Handelsblatt.com, ÈT24, ÈTK, zpracovala Marcela Svejkovská

práce a hlavnì je to drahé!  Pokud mám 
b˝t ale opravdu zodpovìdn˝m 
obèanem, tak nemohu v ûádném 
pøípadì souhlasit s nápadem, ûe odpad 
z jadern˝ch reaktorù, kter˝ je navíc 
p o t e n c i o n á l n ì  v ˝ z n a m n o u  
energetickou surovinou pro dalöí 
generace, zakopu pod zem tak, ûe uû se 
k nìmu nikdo nikdy nedostane.Chovejme se ke vöem odpadùm stejnì, recyklujme a snaûme se je znovu vyuûít, tak jak to uû s mnoh˝mi dìláme. A pokud nám to souèasné znalosti a technologie nedovolují, vyèkejme. Unáhlená rozhodnutí se nemusí vûdy vyplatit!

Jiøí Svejkovsk˝-geolog

Co s nìmeck˝m radioaktivním odpadem?
SÚRAO navötívilo nové zastupitelstvo Lubence

Váûení ètenáøi,
ve chvíli, kdy jste dostali náö minul˝ 
obèasník, jsme èekali, zda Ministerstvo 
ûivotního prostøedí stanoví prùzkumné 
území a otevøe tak jedny z prvních 
pomysln˝ch dveøí k hlubinnému 
úloûiöti. Je pochopitelné, ûe si 
ministerstvo dávalo na èas. Kdybyste 
ûádali podobn˝m zpùsobem tøeba o 
povolení ke stavbì, úøednická 
vstøícnost by nejspíö skonèila radou, 
abyste pøinesli ûádost srozumitelnìjöí, 
z níû bude uû pøíötì jasné, zda chcete 
stavìt jeden dùm nebo dva. V 
okamûiku, kdy drûíte v ruce naöe páté 
noviny, uû je jasné, ûe není ûadatel jako 
ûadatel. Ministerötí úøedníci byli 
zøejmì povìøeni vyhovìt ûádosti a 
stanovit prùzkumné území i za cenu 
drobn˝ch ústupkù. Takov˝m ústupkem 
byla napøíklad podmínka ministerstva, 
ûe na Èertovce nesmí b˝t provádìn 

geochemick˝ prùzkum, protoûe je 
nemyslitelné, aby vrtné práce pøi nìm 
byly provádìny ruènì.  Stejnì 
postupovalo ministerstvo jeötì u 
lokality Bøezov˝ potok. Pøi ústních 
jednáních se totiû zástupcùm SÚRAO 
zadrhlo vysvìtlování, zda pojem 
neinvazivní znamená bez technick˝ch 
prací (bez pouûití mechanizace). 
Slovní spojení neinvazivní prùzkum 
muselo vzniknout bezpochyby na 
objednávku v hlavì nìjakého kreativce 
z reklamní agentury, protoûe v geologii 
se jeötì pøed tøemi lety vùbec 
nevyskytovalo. Jeho neustál˝m 
omíláním v reklamní kampani nám 
mìli natlouci do hlav, ûe neinvazivní je 
bezbolestné. Co jiného mùûou mít za 
lubem státní instituce a organizace, 
které si musejí k argumentaci najímat 
reklamní agentury, neû právì ten 
KLAM, kter˝ leze ze slova reKLAMa? 

Pavel Pavlík

únor  2015

Úvodník

Nyní èekáme  na to, jak rozhodne rozkladová komise ministra éP o  naöich  námitkách v podaném rozkladu (odvolání) proti rozhodnutí ministerstva  o stanovení prùzkumného území. V této vìci nás, pìtici  obèansk˝ch sdruûení a obce Tis a Lubenec, zastupuje advokát  Mgr. Pavel  Doucha. Podle posledních informací bychom se rozhodnutí mohli doèkat do  dvou mìsícù.
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moûnost vidìt, vrtají do hloubky 
aû 150 m a nadìlají kolem sebe 
pìknou paseku. Pøi vrtání tzv. na 
jádro musí b˝t vrtná korunka 
chlazena v˝plachem, coû je smìs 
vody, bentonitu a jin˝ch chemic-
k˝ch látek. Pøi vyzvedávání 
navrtané horniny z hloubky tato 
ûlutohnìdá smìs støíká pod 
velk˝m tlakem z vrtn˝ch tyèí. V 
okolí vrtu je díky tomu vöude 
velké bláto. Vrtná souprava musí 
mít kolem sebe dostateèn˝ mani-
pulaèní prostor na uskladnìní 
potøebného mnoûství vrtn˝ch tyèí, 
ocelov˝ch paûnic, míchací nádrûe 
na v˝plach a zázemí pro posádku. 
Voda k míchání v˝plachu se navíc 
musí neustále na místo vrtu 
dováûet pomocí tìûké cisterny, pro 
kterou je potøeba vysekat a pøi-
pravit sjízdnou cestu. Nedokáûi si 
pøedstavit, jak by vypadalo místo 
s vrtem 10 x hluböím!  Také jsem 

vidìla síù jiû odvrtan˝ch hydro-
geologick˝ch vrtù. Jsou to vrty, ve 
kter˝ch se nepøetrûitì mìøí 
hladina podzemní vody. Proto jsou 
opatøeny mohutn˝mi ocelov˝mi 
budkami, ve kter˝ch jsou uscho-
vané mìøicí pøístroje. Ke kaûdé 
takové budce vede vyötìrkovaná 
pøíjezdová komunikace pro od-
borníky, kteøí tyto pøístroje obslu-
hují. 
Celé prùzkumné místo, které jsem 
navötívila, bylo plné modr˝ch 
ocelov˝ch budek a vysekan˝ch a 
rozjeûdìn˝ch ploch z jiû odvr-
tan˝ch prùzkumn˝ch vrtù. Kdyû 
jsem poprvé slyöela o vrtech od 
SÚRAO, mìla jsem dojem, ûe to 
bude hraèka, jako kdyû se nùû 
zaøízne do másla, jehla do mìkké 
látky. Ale realita je zcela jiná. 
Kolik toho jeötì nevíme?                          Jana Michalcová

Støíkající v˝plach z vrtu.                                                 Foto: Jana Michalcová

Vysekan˝ manipulaèní prostor 150 metrového vrtu.       Foto: Jana Michalcová

Vrtné soupravy 

na vlastní oèi

Zaèínám pochybovat o tom, ûe je 
nutné budovat tak veliké a 
nebezpeèné „skladiötì“, jak ho 
navrhují pracovníci Správy 
úloûiöù radioaktivních odpadù - 
SÚRAO. A jak ho popisují v 
technické zprávì.
V této „Zprávì“ jsou uvádìny i 
pøedpokládané plochy pro jed-
notlivé souèásti stavby:-cca 306 hektarù hlubinného skla-
du, i kdyû mùûe b˝t ta plocha pr˝ o 
nìco menöí, ale i aû skoro 2 x vìtöí -cca 29,5 hektarù povrchového 
areálu hlubinného úloûiötì-dvì nová komunikaèní silnièní 
napojení-jedno nové ûeleznièní napojení-dalöí dva objekty mimo areál cca 
kaûd˝ do 100 m2 pro dùlní 
vìtrání, opìt spolu se samostat-
n˝mi komunikaèními napojeními-nové napojení do stávajících 
vodoteèí pro stálé odvádìní pod-
zemních vod z úloûiötì-pøípadné dalöí potøebné úpravy a 
skládky v okolní krajinì  -a samozøejmì dlouhodobé dùlní a 
stavební èinnosti s velk˝mi 
objemy materiálù
Stále postrádám jasnou koncepci 
a nezapomínejme na budoucnost a 
na poskytnutí moûnosti naöim 
potomkùm souèasné rozhodnutí o 
skladování zmìnit. Mysleme a 
nezapomínejme na: 
- vöeobecn˝ dialog – spoleèné 
otevøené hledání øeöení bez 
osobních vlivù. 
- rovnost zúèastnìn˝ch – dbát 
rovn˝ch práv a moûností kaûdé 
obce a kaûdé instituce.
- kontrola veöker˝ch èinností – 
naprostá otevøenost pøi vöech 
èinnostech, veøejné poskytování 
informací, provìøování veöker˝ch 
námitek a nov˝ch moûností.
- odpovìdnost pro dalöí generace – 
aù naöi potomci mají moûnost 
zmìnit naöe rozhodnutí a èiny. 
Jak vypadala energetika pøed sto 
lety?    
Tyto ètyøi body mi pøi souèasném 
jednání SÚRAO chybí.
Dále nelze zapomínat, ûe pøi 
zpracovávání jadern˝ch mate-
riálù hrozí pøedevöím chybující 
lidsk˝ faktor pøi vöech èinnostech, 
historická neznalost jaderné 
problematiky, co se bude odehrá-
vat v budoucnu, teroristick˝ útok 

na zaøízení èi havárie jakéhokoli 
druhu, pøi skladování posuny v 
zemské kùøe, praskliny ve skal-
ním masívu a moûnost prùsaku 
vod, atd.
Pozor,  j edná se  o  období  
skladování minimálnì sto tisíc 
rokù, dle odborn˝ch odhadù!!
V oficiální „Zprávì“ pøedloûené 
Správou úloûiöù radioaktivních 
odpadù se napøíklad uvádí:     -hrozí zdravotní a bezpeèností 
rizika pro obyvatelstvo (nutno 
dále vyhodnocovat) ,-hrozí ztráta trûní hodnoty ob-
jektù a pozemkù v oblasti okruhu 
minimálnì 10 km,-sníûení poptávky po zemìdìl-
sk˝ch a lesnick˝ch produktech z 
oblasti,  -riziko poklesu podzemních vod a 
zánik místních zdrojù pitné vody,-negativní vlivy na ûivotní 
prostøedí a krajinn˝ ráz území a 
okolí,-hrozí velké negativní vlivy na 
zachování a rozvoj rekreaèních 
aktivit v území a okolí,-cílené vylidnìní nìkter˝ch 
menöích vesnic poblíû úloûiötì.
Kdo zaruèí, pøi souèasné úrovni 
poznání v oboru geologie a 
technick˝ch vìd, ûe podzemní 
vrstvy pro hlubinné úloûiötì 
budou dlouhodobì stabilní?Pojem 
koneèné úloûiötì je nìco, co lze 
tìûko garantovat. Z etického 
hlediska je odmítán v˝voz 
jaderného odpadu do jin˝ch zemí. 
Uvaûujte o alternativì pøedáva-
ného správcovství, spoèívající ve 
skladování jaderného odpadu ve 
skladu, kter˝ je prùbìûnì moni-
torován a udrûován. Odpovìdnost 
za provoz skladu by byla pøedá-
vána z generace na generaci. 
Zpùsob skladování by mìl poèítat 
s moûností vyzvednutí odpadu a 
jeho pøípadného „pøebalení“ do 
nov˝ch nádob èi novì poznaného 
vyuûití „odpadù“ – moûnost 
pøepracování radioaktivních ma-
teriálù.
Po prùzkumech mohou obce pr˝ 
úloûiötì odmítnout. Pøedstavitelé 
samospráv jsou zvyklí peèlivì 
hospodaøit a kaûdá koruna se pøed 
vydáním nìkolikrát obrátí. A na 
druhé stranì se na venkovì jedná 
na rovinu, tak proè brát nyní od 
státu peníze, kdyû bychom potom 

odmítali úloûiötì. Urèitì nelze 
nevidìt, ûe nabízené èástky jsou 
mnohonásobnì menöí neû napøík-
lad jednotlivé roèní odmìny 
èelních pøedstavitelù polostátních 
energetick˝ch firem.  
Finanèní náhrady povaûuji za 
velmi iluzorní. Dokud bude pot-
øeba  venkovského  obèana  
finanènì nìkolikanásobnì pod-
hodnocována oproti obèanùm 
vìtöích mìst, nelze èekat dùvìru 
venkova. Danì platíme vöichni 
stejné, proto nechápu pøi da-
òovém pøerozdìlování stále tak 
velk˝ rozdíl. 
Ministerstvem ûivotního prost-
øedí byla vydána „Rozhodnutí o 
stanovení prùzkumn˝ch území 
pro moûnost vybudování pod-
zemního úloûiötì vyhoøelého ja-
derného paliva a ostatních 
radioaktivních odpadù“. Termín 
vydání rozhodnutí se „náhodou“ 
trefil do poloviny øíjna, kdy bylo 
tìsnì po komunálních volbách. A v 
dotèen˝ch obcích jeötì nebyla 
ustanovena nová zastupitelstva a 
zvoleni noví starostové. Termín 
pro moûnost odvolání 15 dnù. Ale i 
za toto naèasování, dle øeditele 
Slováka, si mohou obce samy - 
nemìly se zdlouhavì zaobírat 
námitkami k zahájení øízení o 
rozhodnutí. 
A co nové technologie na budoucí 
vyuûití souèasn˝ch „odpadù“? 
Vûdyù nám odborníci tvrdí, ûe 
nynìjöí vyhoøel˝ materiál je 
energeticky vyuûit˝ jen na nìkolik 
procent. Vzpomeòme stáøí ja-
dern˝ch technologií. Proè tedy 
nenávratnì zakopávat jeötì zøej-
mì vyuûiteln˝ materiál?
Hledání úloûiötì je v˝znamn˝ 
spoleèensk˝ úkol a tìm, kteøí 
ponesou budoucí bøímì musí b˝t 
jasnì dáváno najevo, ûe si jich 
spoleènost za jejich pøístup váûí a 
ctí jejich vstøícnost. Petr Klásek, toho èasu starosta Obce Chanovice, v lednu 2015 (redakènì kráceno)

Na konci øíjna jsem byla jako 
pedagog na exkurzi v rámci 
projektu pro nadané studenty 
boskovického gymnázia na hnìdo-
uhelném povrchovém lomu v 
Bílinì. Projekt vede moje sestra, 
odbornice na krajinu a ûivotní 
prostøedí, Ing. Martina Lukeöová. 
Díky prùvodci Ing. Jiøímu Svej-
kovskému, kter˝ na tomto lomu 
pracuje jako geolog, jsem mohla 
vidìt, jak vypadá geologick˝ 
prùzkum pomocí prùzkumn˝ch 
vrtù a nebyl to hezk˝ pohled. 
Vrtné soupravy, které jsem mìla 

Úloûiötì oèima starosty Chanovic

Hlubinné úloûiötì pro radioaktivní odpady v ÈR, tak jak je navrhováno, 
je zaøízení s nebezpeèn˝mi radioaktivními materiály na desítky tisícù let

Z p o v ì ï  P e t r a  U h l a

Heinz Seiffert - zástupce Hornoövábsk˝ch energetick˝ch závodù: „Jsem si celkem jist˝, ûe se politikùm nepodaøí prosadit v hustì obydleném Nìmecku geologicky vhodnou lokalitu pro koneèné úloûiötì...”  Nìmecko ve chvílích nedostatku el. energie odebírá proud z jadern˝ch elektráren ze zahranièí. „...Proto není zcela nelogické, abychom jim tam poslali i náö jadern˝ odpad - i v této oblasti existuje svìtov˝ trh.” 

reaktoru v Plzni,  dvou  reaktorù v Øeûi u Prahy a tehdy jediné ès. jaderné elektrárny A-1 v  Jaslovsk˝ch Bohunicích u Trnavy.Elektrárna  A-1 byla od zaèátku poruchová. V lednu 1976 a v únoru 1977 se  tam staly dvì havárie, pøi první se udusili v oxidu uhlièitém  dva  pracovníci a druhá byla oznaèena 4. stupnìm na sedmibodové  ökále nehod.  Pos tupnì byla  od roku 1979   likvidována, ale  zaèátkem 80. let tam  byly uvedeny do provozu dva reaktory typu  VVER jako V 1. Ty byly  odstaveny v letech 2006 a 2008.
Pokraèování na str. 5

V roce 1963 jsem na praûské technice vystudoval strojní inûen˝rství. Lidstvu a naöí generaci se tehdy otevíraly nové,  døíve netuöené perspektivy. Pozdìji jsem se dostal k textùm Charty 77, na kter˝ch se podílel Petr Jankovec z plzeòské äkodovky spolu s lidmi,  kteøí mìli zkuöenosti z provozu pokusného 



Proè 18.  dubna? UNESCO tento 
den vyhlásilo mezinárodním 
dnem památek a sídel - obce  
sousedící s úloûiötìm  jsou 
ohroûeny a památky mohou b˝t 
zapomenuty.
Termín je také t˝den pøed v˝roèím 
nejvìtöí jaderné katastrofy -  
havárie v Èerobylu.
Stát zastoupen˝ Správou  úloûiöù 
radioaktivních odpadù (SÚRAO), 
hledá místo pro  hlubinné uloûení 
vyhoøelého paliva.  Mnozí oby-
vatelé dotèen˝ch obcí v sedmi 
lokalitách vöak s tímto projektem  
nesouhlasí a své dùvody se 
pokusili shrnout do následujících 
bodù:

1. Stát nerespektuje názor oby-
vatel v obcích ohroûen˝ch v˝stav-
bou úloûiötì radioaktivních 
odpadù, nepøistupuje k nim  
otevøenì,  konzistentnì a bez 
úkladù.
2. Stát usiluje  o zahájení 
prùzkumn˝ch prací ve vöech 
sedmi lokalitách,  aèkoli není legi-
slativnì vyøeöeno rovnoprávnìjöí 
postavení obcí a  státu. Plánované 
prùzkumné práce navíc nemohou  
pøinést dostateèné informace 
potøebné ke sníûení poètu vhod-
n˝ch lokalit.
3. Stát bojkotuje pøijetí zákona, 
kter˝ by posílil postavení obcí, na  
jejichû území by mohlo vzniknout 
hlubinné úloûiötì radioaktivních  
odpadù na úroveò obvyklou v 
zahranièí.
4. Stát  nerespektuje názor 
obèanù, obèansk˝ch sdruûení a 
neziskov˝ch  organizací, kteøí 
mají zájem chránit své ûivotní 
prostøedí.

5. Stát postupuje nekoncepènì, 
nehledá jiné øeöení  likvidace 
jaderného  odpadu a blokuje 
potencionální  zdroj energie. 
Trval˝m uloûením  radio-
aktivního odpadu do  zemì bez 
moûnosti jeho vyjmutí pøipravuje  
budoucí generace  o moûnost 
rozhodnout se jinak.

Kaûdá lokalita je specifická a 
kaûd˝ pøedstavitel, jenû tuto  
demonstrativní akci spoluorga-
nizuje, upøednostòuje svá speci-
fika.  Proto jsou body struèné a lze 
o nich následnì diskutovat.  Navíc 
celá problematika je velmi sloûitá 
a souvisí s mnoh˝mi  vìdními 
obory. Chceme vöak na náö prob-
lém upozornit a pøejeme  si, aby se 
o této problematice rozvíøila celo-
národní diskuze,  a to nejen dotèe-
n˝ch obyvatel, ale i  vìdeck˝ch 
pracovníkù,  novináøù, zástupcù 
státu a öiroké veøejnosti.  Nelze 
pøeci  chtít od nìkolika obcí a 
jejich obyvatel, aby na svá bedra  
pøevzali  odpovìdnost státu za 
jeho pøedchozí nezodpovìdné 
konání.

Lubenec  –  Èertovka  pochod 
                                          a koncert
Hojkov – Hrádek                pochod
Jihlava – Hrádek               pochod
Makov  – Magdaléna          pochod
Nadìjkov – Magdaléna      pochod
Habøí – Kraví hora             pochod
Pluhùv  éïár - Èihadlo      pochod
Chanovice- Bøezov˝ potok  
                                          koncert
Paèejov - Bøezov˝ potok    pochod
Nárameè – Horka               pochod
Dalöí informace: http://www. 
nechcemeuloziste.cz/cs/lokality

Jedná o se celostátní akci, která 
probìhne na vöech sedmi loka-
litách  najednou. Na naöí lokalitì 
tento den zaène pochodem z 
Blatna  do Libynì pøes Lubenec. 
Pochod povede po místech, kte-
r˝m hrozí v pøípadì budování 
úloûiötì zánik. Krajinám na 
dotèen˝ch  lokalitách hrozí de-
vastace,  lidem vystìhování. 
Trasu  turisticky vyznaèíme a 
kaûd˝ rok uvidíme, zda  jí budeme  
moci  ve stejné podobì projít.
                                    Jitka  Kantová

Nechtìli byste nìkter˝ z dubnov˝ch dní strávit vìtöí procházkou 
zakonèenou poslechem pìkné hudby, opeèením klobásek?

Zveme Vás 18.4. na Den proti úloûiöti
Zaèneme pochodem pro nejzdatnìjöí. 

Vyjdeme z Blatna z nádraûí v 8:30 (v tu dobu sem pøijíûdí vlaky z Lubence a Podboøan). 
Ménì zdatní budou mít start na nádraûí v Lubenci v 11:00. 

Obì trasy pùjdou pøes Bíl˝ køíû, budou znaèeny a konec bude v Libyni u kostela. Kaûd˝ úèastník  získá star˝ tisk ze 
ätencovy tiskárny – do rozdání zásob.  Pøípadnì si bude  moci zakoupit turistick˝ suven˝r. 

Kdo se necítí ani  na tento turistick˝ v˝kon a chtìl by podpoøit den  proti úloûiöti,  pobavit se, popovídat si, nebo se jen podívat, 
co nového  se  zas událo na kostele sv. Jiljí v Libyni, pøijïte do Libynì si poslechnout  kapelu  Václava Pavelky. Podle 

pøíchodu úèastníkù pochodu by tato kapela mìla  zahájit své vystoupení mezi 14.30 a 15.00  hod. 
Samozøejmostí bude  grilovaná klobáska, èi dobré  pivo od Laûanského. 

Pro unavené turisty a  obèany bude zajiötìn  odvoz do Lubence. Akce se koná ve spolupráci s  OÚ v  Lubenci.  O pøípadn˝ch 
zmìnách budeme jeötì informovat. 

Pro pøespolní, co nemají k dispozici vlakové spojení, nabízíme pøi ranním pøíjezdu autem do 
Libynì, odvoz v 8:00 na nádraûí v Blatnì.

Den proti úloûiöti
Celostátní   akce   18.4.2015

Státem vlastnìná Správa úloûiöù 
radioaktivního odpadu (SÚRAO) musí 
antimonopolnímu úøadu vysvìtlit,  
proè zruöila tendr o zakázku na  
geologick˝ prùzkum sedmi  lokalit. Ve 
veøejné soutìûi se hrálo zhruba o dvì 
stì milionù korun. Byla vöak  po pìti 
mìsících zruöena, a to pøekvapivì tìsnì 
poté,  co se rozhodlo  o vítìzi.
Vyhrála èeská poboèka nadnárodní 

stavební skupiny Arcadis.  Právì ta si 
nyní na SÚRAO stìûuje Úøadu pro  
ochranu hospodáøské soutìûe. Nelze  
vylouèit, ûe správa úloûiöù soutìû 
odpískala proto, ûe  její öéfové prostì 
doufali v jin˝ v˝sledek. Favoritem byl  
dlouho státní podnik  Diamo, sesterská 
spoleènost správy úloûiöù. 

Pokraèování na stranì 4

Nevyhrál státní podnik

Spolek AREA VIVA ve Valèi se 
rozhodl Den proti úloûiöti podpoøit 
vytyèením nové turistické trasy z 
Valèe na vrch Orlík, z nìhoû je 
lokalita dobøe viditelná.

Chcete se také pøidat svojí originální 
akcí na podporu Dne proti úloûiöti? 
Dejte vìdìt na facebook:

 www.facebook.com/sos.lubenec

Den proti úloûiöti podpoøí spolek 
Andìlská Hora, která v tento den vy-
pustí 5000 plùtkù pstruha potoèního.

Z Ameriky. „Kongres by se mìl 
zamìøit na hledání konsensuálního 
øeöení a pøestat se snaûit nacpat jadern˝ 
odpad  do  lokality,  kde  jsou  místní  
obyvatelé  proti.”

Nevadsk˝ senátor Harry Reid

SOS LUBENEC    STRANA 3

Sv˝mi aktivitami se pøipojit pøislíbila 
i základní organizace Strany zelen˝ch 
v Mostì
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Úloûiötì 

v Blatnì

Jak se stavìl Temelín - vybíráme z kroniky obce Podhájí
Vybíráme z kroniky osady Podhájí. 
Osady, která musela ustoupit stavbì JE 
Temelín, byù její vzdálenost èinila od 
samotné JE cca 1 km. Kronikáø a 
psavec Frantiöek Vrzák ji pøevzal r. 
1945 a byl poslední, kdo do ní uèinil 
zápis. Roku 1980 mu bylo 61 let. 
Zkrátili jsme, co se dalo, jak z 
komentáøe, tak z citací, pokud bylo 
moûno, tak, aby nedoölo ke zkreslení, 
ale aby zachováno bylo, co je pro nás 
podstatn˝m. Nicménì èíst obsáhlejöí 
v˝tah, jenû je na internetu k mání 
vpravdì není pro citlivìjöí povahy. 
Rozhodli jsme se pro zveøejnìní, aby 
snad jiû byl konec, tìm køiklounùm, co 
se odvolávají na ceny nemovitostí v 
Temelínì, na to jak jsou tamní místní 
spokojeni, jak nemusí platit popelnice a 
pod. a rádi si skuteènost oh˝bají, aù 
tìmi správnì kladen˝mi otázkami, 
nebo otázkami kladen˝mi tìm 
správn˝m lidem. Tady jsou názory a 
vzpomínky, tìch co ûel bohu byli 
místní. Tìch se ale radìji nikdo neptá. 
Jejich názory totiû nejsou zrovna 
konformní. Oni tam totiû v drtivé 
vìtöinì nedostali práci, je nikdo ne-
odökodnil, protoûe pøeci: „v republice probíhá stálé vysídlování.“  Ale 
dejme prostor kronice.Rok 1980 
23.  øíjna je oficiálnì zveøejnìna 
informace o v˝stavbì JE v  katastru 
obce. Je vyhláöena stavební uzávìra úplná pro obce Bøezí, Køtìnov a Temelínec a èásteèná pro obce Podhájí,  Knín, Koèín,  Litoradlice, Zvìrkovice a èásteènì i Temelín.  
Bylo také øeèeno, jak si pøedstavují 
zástupci  Energoinvestu pøesídlení. 
Bylo nìkolik moûností: pøestìhovat se 
do  panelov˝ch domù, postavit si sám 
nov˝ rodinn˝ dùm,  koupit dùm nìkde  
jinde a pro ty staröí domov dùchodcù.
Pan Vrzák píöe: „éivot v tìchto 

osadách je bez perspektivy a ûádn˝ uû 

nedìlá neû to, co bezprostøednì musí.” Rok  1981
Skupinì obèanù se dostalo pøijetí u 
ministra paliv a energetiky. Delegace 
poûadovala postavení nové vesnice. Bylo odpovìzeno, ûe v republice probíhá stálé vysídlování v dùsledku tìûby, vodních dìl a komunikací. 
Dále byla poûadována zmìna 
oceòování nemovitostí. Oceòování 
podle vyhláöky z roku 1969 je 
zastaralé.  Ministr pøislíbil, ûe poûádá 
ministra f inancí ,  aby provedl 
pøezkoumání vyhláöky a její zmìnu.
Pan Vrzák píöe: „Mezi lidmi se povídá 

o odloûení v˝stavby, umístìní jinde, 

pøípadnì o rozöíøení Dukovan. Lidé se 

tím utìöují, ûe pøeci jen nedojde k 

likvidaci osad, vèetnì Bøezí.” Rok  1982
Pan Vrzák píöe: „To, ûe energie získaná 

ötìpením atomového jádra, je v 

souèasné dobì nejpøijatelnìjöím 

øeöením,  to lze pochopit,  ale pro to, 

aby mohla proudit do sítì maximálnì 

30 rokù z tohoto gigantu, musí b˝t 

obìtován a devastován krásn˝ kus  

jihoèeské krajiny, vesnice s témìø 

tisíciletou historií,  úrodná pole a 

lidská práce mnoha generací. Coû by se 

nenaölo místo, kde by nebylo tolik 

hodnot znièeno pro pouh˝ch tøicet 

rokù? Kam se postaví dalöí, kdyû vöichni tvrdí, ûe jiného místa není?“Rok 1983
V dùsledku likvidace  vesnic Køtìnov, 
Bøezí, Podhájí, Knín dochází k  
velkému  pøemisùování obyvatelstva. 
V dubnu do prostoru Temelínec 
nastoupili pracovníci VS Tábor. Zaèal 
se kácet les, buldozery zaèaly hrnout 
zeminu a bylo jasné, ûe osud vesnic  Temelínec, Køtìnov,  Bøezí, Knín a Podhájí je zpeèetìn.
Pan Vrzák píöe: „To, co jsme po celá 

léta s odøíkáním osobního pohodlí 

budovali, je  v nìkolika dnech 

hromadou sutin.“Rok 1984
V˝stavba elektrárny zaèíná pøináöet 
mnoho zásahù jak do ûivota obyvatel v 
místì, tak i do prostøedí a krajiny. Obec 
Køtìnov je koncem èervna jiû 
neobydlena. Je zde pouze pan Dupal, 
kter˝ pracuje jako hlídaè vysídlen˝ch 
objektù nejen ve Køtìnovì, ale i v okolí. 
Nìkteré obytné domy ve Køtìnovì jsou 
upravovány a jsou v nich umístìny 
kanceláøe organizací, které mají 
souvislost s v˝stavbou JE. V øíjnu je 
uzavøena silnice ve smìru Køtìnov - 
Temelín. Tím je mimo jiné ukonèen 
prùjezd autobusù. V souvislosti s 
likvidací obcí je natáèen film z popudu 
Jihoèeského muzea, kter˝ má b˝t 
památkou na krásnou krajinu.Rok 1985
Pan Vrzák píöe: „Tak nadobro zmizela z povrchu zemì. Mohl bych napsat mapy, ale to by nebylo  správné, neboù mapa území zùstane dlouhá léta histo-rick˝m dokladem o  tom, ûe v urèitém  prostoru stávala vesnièka Køtìnov.“Rok 1986
Provádí se demolice objektù ve Bøezí, 
Køtìnovì a v listopadu  se bourá v 
Podhájí  chalupa Veverkov˝ch, 
Kopáèkov˝ch ,  Mik öá tkov˝ch ,   
Vláökov˝ch,  Vovsov˝ch a Brùhov˝ch. 
Èást budov v Bøezí je obsazena  
firmami a technick˝mi pracovníky, 
kteøí se podílí na v˝stavbì JE. V 
b˝val˝ch bytovkách v Bøezí je sídlo 
SNB. Z b˝valého  kulturního domu ve 
Bøezí je zøízena kant˝na a jídelna pro  
pracovníky JE.Rok 1987
V Podhájí dochází k pøeruöení cesty 
vedoucí od studnì na hlavní silnici. 

Vöichni, kdo bydlí na levé stranì od 
silnice vedoucí na  Purkarec, musí 
jezdit klikatou cestou aû na náves  k 
hasièské zbrojnici.  Problémy dìlá 
hlavnì ostrá zatáèka  u Bláhov˝ch 
èp.10. Kvùli pøeruöení silnice Køtìnov -  
Temelín vzniká problém s doruèo-
váním poöty hlavnì v  osadì Podhájí. Rok 1988
V Podhájí v tomto roce jeötì bydlí 
Christelbauerovi, Vrzákovi, Ho-
leèkovi ,  Tomkovi ,  Veverkovi ,  
ävehlovi, paní Bláhová, Beránkovi, 
Pisingerovi, paní Hoöková, Pivcovi. Na 
staveniöti elektrárny je velk˝ pracovní 
ruch. Dojíûdí sem desítky autobusù z 
celého okolí. Vyrùstá zde mnoho 
objektù.Rok 1989
V kvìtnu navötívila staveniötì JE 
vysoká delegace KSÈ. Konstatovala, ûe je vöe v poøádku a  ûe je nutné pokraèovat. Rok 1990
V roce 1990 se koná zájezd vybran˝ch 
pracovníkù elektrárny do Francie, kde 
funguje  celá  øada a tomov˝ch 
elektráren. Za NV Temelín se  úèastnil 
p. äpígler.
Pan Vrzák píöe: „Z jeho zprávy, 

uveøejnìné ve zpravodaji  vypl˝vá, ûe 

jednak se staví tak,  aby nemusela b˝t 

ûádná obec èi  obyvatelé vysídleni, a 

také o urèit˝ch v˝hodách, které zís-

kávají obce èi  mìsta v  jejichû tìsné 

blízkosti se elektrárna nachází. 

Konstatuje,  ûe  kdyby se stavìlo 

podobn˝m zpùsobem u nás, nemuselo 

dojít k vysídlení osad Temelínec, 

Køtìnov, Bøezí, Podhájí a Knína. Pak 

by také pøípadné v˝hody z provozu 

elektrárny získávali obèané tìchto 

osad. Takto tito vysídlení obèané, kteøí 

nesli nejvìtöí obìù pro toto velikáöství 

b˝valého  systému jsou o tyto pøípadné 

v˝hody oöizeni a pøi tehdejöích  

cenov˝ch relacích v porovnání se 

souèasn˝mi cenami doslova  okra-

deni.“Rok 1992
V roce 1992 pokraèují práce na 
v˝stavbì se znaènou intenzitou bez ohledu na názory obèanù.
Pan Vrzák píöe: „Názory na v˝stavbu se 

rùzní. Jedni øíkají, kdyû uû to stálo tolik 

penìz, aù to dostaví. Druzí se obávají 

následkù, které by mohly vzniknout v 

pøípadì nìjaké havárie a ti, co v 

elektrárnì pracují a mají tu sluön˝ 

v˝dìlek, v˝stavbu podporují.”Rok 1993
V Podhájí probíhá cvièení útvaru 
rychlého nasazení a cvièení sborù 
poûární ochrany. Objekty jsou po 
tìchto zásazích zcela zdemolovány. Dochází k rozkrádání opuötìn˝ch o b j e k t ù  -  d v e ø e ,  z á r u b n ì ,  koupelnové vany,  radiátory,  elektroinstalace apod.
Pan Vrzák píöe: „Kdysi b˝valá poutní 

slavnost se vöím vöudy co k pouti 

patøilo s atrakcemi pro dìti aû po 

setkání pøíbuzn˝ch, dnes se zmìnila na 

setkání vöech rodákù, kteøí byli násilnì 

vystìhováni  v dùsledku stavby 

elektrárny. Setkání se zúèastnilo velké 

mnoûství lidí.”  Rok 1995
Práce na elektrárnì pokraèují. Pøedpokládalo se, ûe kdyû elektrárna pøijala a vláda schválila pouûití öpièkového bezpeènostního systému We s t i n g h a u s ,  d o j d e  t a k é  k  p ø e h o d n o c e n í  s t a n o v e n é h o  bezpeènostního pásma.  Mezitím byl odvolán øeditel  Ing. Øíha a elektrárna pøestala mít zájem o tuto zmìnu. Souèasnì byla poûádána rada 
obecního úøadu, aby provedla revokaci 
døívìjöího usnesení a dala souhlas v 

pokraèování demolic.
Pan Vrzák píöe: „V té dobì jsem se 

obrátil osobním dopisem na pøedsedu 

vlády, aby se sv˝m vlivem a autoritou 

zasadil o zastavení demolic a znovu-

osídlení, aby zváûil, zda je nutné 

uvedené osady likvidovat.

Vysvìtlil jsem, ûe stanovené pásmo není 

p á s m e m  b e z p e è n o s t n í m ,  a l e  

symbolick˝m. Rozdíly mezi obydlen˝mi 

prostory v pásmu a mimo pásmo se 

pohybují mezi 200 - 500 m. To i ten, kdo 

nemá pøedstavu o zpùsobu öíøení radio-

aktivního záøení, pochopí, ûe je to 

nesmysl. Pøedseda vlády odpovìdìl na mùj dopis, ûe nìkdo musí bydlet v pásmu a nìkdo mimo. Generální øeditel ÈEZ, ûe namísto tìchto osad bude krásn˝ lesopark. Hygienik, ûe po vyhodnocení bude pásmo sníûeno nebo i zruöeno a pracovník úøadu pro regionální rozvoj, ûe jsme na stranì, kam pøeváûnì vanou vìtry. Jedinì 

úøad pro jadernou bezpeènost 

odpovìdìl, ûe po vyhodnocení 

podkladù, které má dodat elektrárna, 

mì bude informovat.“

Jeötì o jednom paradoxu se pan Vrzák 
zmiòuje: „Vesnice Temelín, jejíû jiûní èást zasahovala do takzvaného ochranného  pásma  byla v˝seèí vyjmuta a zadní èást Podhájí, která byla jiû mimo pásmo,  byla do nìj zaèlenìna.“
 V øíjnu se koná dalöí demonstrace proti 
uvedení elektrárny do provozu. 
Demonstrace se zúèastnilo kolem 200 
lidí. Témìø vöichni byli z jin˝ch oblastí. 
Lidí z okolí bylo jen nepatrnì. Dùvodù 
je více.  Hlavní je asi ten, ûe lidé pochopili, ûe boj proti stavbì je marn˝.Rok 1997
V dubnu musí definitivnì odejít 
poslední usedlíci z osady Podhájí.  
Témìø sedm rokù se snaûili uchránit 
svoji obec pøed likvidací. Marnì.
Pan Vrzák píöe: „Nejmarkantnìjöí pøípad byla obèanka osady Podhájí èp. 3 paní Hoöková, které bylo témìø 90 rokù. Její syn ji odvezl v lednu do pøidìleného bytu v È. Budìjovicích, ale ona se opìt do osady vrátila. Touha po domovì, kde proûila cel˝ svùj ûivot, 

kter˝ pro ni nebyl nijak lehk˝, pøev˝öila ûivot v pohodlném bytì bez starostí o teplo, vodu, sociální zaøízení apod.  Spolu s námi dne 4. dubna pøedávala svoji chaloupku definitivnì pracovníkùm elektrárny, kteøí byli tímto  aktem  povìøeni.  Poslední obèané, kteøí odchází a pøedávají svoje domky  jsou Beránek Miroslav s manûelkou, Pisingerovi, Tomková Zdena,  Holeèek  Václav, Luhanová Marie, Hanzalová Marie, paní Hoöková a já. Toho dne jsme si naposledy podali ruce. Paní Hoöková plakala. Neunesla tento bolestn˝ odchod a po ètrnácti dnech jsme ji doprovázeli na køtìnovsk˝ høbitov k vìènému odpoèinku.“Rok 1998
V Podhájí, Bøezí a Knínì se opravují 
kaplièky. Opravu financuje elektrárna. 
V tomto roce je dokonèena totální 
devastace. Vöe je rozkradeno. Je 
demolován i poslední domek v Podhájí 
èp. 28. Dùm pana Vrzáka.
Pan Vrzák píöe: „Nastupující letopoèet 

21. století by mìl b˝t zaèátkem uvedení 

elektrárny do provozu.  Podle 

souèasn˝ch odborn˝ch posudkù, by 

mìla b˝t v provozu tøicet rokù. Její 

souèasná cena v relaci s ostatními 

cenami je témìø sto miliard a o nìco 

menöí bude cena likvidace.  Nastupující generaci a jejím dìtem bude dána moûnost posoudit, zda-li bylo vhodné vynaloûit tolik finanèních prostøedkù na tak krátkou dobu. To vöe posoudí historie, zda-li daò, kterou  jsme  pøinesli ztrátou sv˝ch domovù, je adekvátní tomuto rozhodnutí.“pøipravil                   Richard Kanta

Obce, které musely zmizet z mapy ÈR v souvislosti se stavbou JE Temelín

B˝valí obyvatelé zruöen˝ch obcí na místì JE 
Temelín. Nechù se jich nìkdo zeptá jestli jsou 
spokojen i  se  z ruöen ím je j i ch  rod iöù .

Pokraèování ze strany 3
Jak Diamo, tak SURAO spadají pod 
ministerstvo prùmyslu a obchodu,  
takûe kdyby Diamo vyhrálo, zùstal  by 
lukrativní kontrakt takøíkajíc  v rodinì.
Do soutìûe se pøihlásila tøi sdruûení 
reprezentovaná Diamem, Arcadisem a 
spoleèností Inset - Rizzo. Po prvních 
pøedbìûn˝ch nabídkách v øíjnu  se 
zdálo, ûe Diamo má obchod v  kapse. 
Nabízelo, ûe práce  provede za 204 
milionù korun, Inset nabízel  212 
milionù a Arcadis  byl s nabídkou 263 
milionù na posledním místì. SÚRAO 
následnì se zájemci dál jednala, v 
listopadu se  podávaly  definitivní 
nabídky. V˝sledek byl pøekvapiv˝: 
Inset  se finále  nezúèastnil. Arcadis 
svùj první cenov˝ nástøel  srazil o 80 
milionù,  Diamo vöak ani ne o tøi. 
Arcadis tak suverénnì zvítìzil. Deset 
dní nato  SÚRAO soutìû zruöilo.
"Dùvodem  byla zmìna vnìjöích 
podmínek," øíká mluvèí SÚRAO 
Tereza  Beèvaøíková. "Ministerstvo 
ûivotního prostøedí nepovolilo  na 
základì ûádostí obcí a dalöích 
úèastníkù geochemické prùzkumy ve 
dvou ze sedmi  soutìûen˝ch lokalit – na 
Èertovce  a Bøezovém potoce. 
Zapracování dodateèn˝ch poûadavkù 
by  pozmìnilo zadávací dokumentaci 
jiû vyhláöeného  tendru.  To zákon 

neumoûòuje, proto byla soutìû 
zruöena," vysvìtluje.
äéf  Arcadisu Petr Beneö odmítl své 
v˝hrady k postupu Správy úloûiöù 
radioaktivního odpadu komentovat. Z 
textu stíûnosti jeho firmy  zaslané na 
antimonopolní úøad, kterou se MF 
DNES podaøilo  získat, vöak vypl˝vá,  
ûe Arcadis zdùvodnìní SÚRAO nevìøí.
Zdùrazòuje, ûe ministerstvo ûivotního 
prostøedí vydalo své omezující 
rozhodnutí uû 16.10., pøesto soutìû 
pokraèovala  do 28.11.  SÚRAO  ji 
zruöila aû po podání nabídek, jeû 
neèekanì zamíchaly poøadím. Navíc 
projekt  Arcadisu vùbec nepoèítal na 
zkouman˝ch  lokalitách s geochemic-
k˝m  prùzkumem, takûe byl v souladu s 
podmínkami,  jeû pro tendr  stanovilo 
ministerstvo ûivotního prostøedí.
Jak MF DNES  sdìlila mluvèí SÚRAO, 
opakování soutìûe v pùvodní podobì 
se  nechystá. "Pro v˝bìr bude zvolen 
jin˝ postup,  kter˝ bude lépe  vyhovo-
vat rùzn˝m podmínkám na jednotli-
v˝ch  lokalitách. Bude pøitom  kladen 
dùraz na pøesnou specifikaci  poûado-
van˝ch prací a transparentnost  v˝bì-
ru," slibuje p. Beèvaøíková. Státní 
Diamo  tak dostane novou öanci ukous-
nout z lákavého koláèe sluöné sousto.Zkráceno z MF DNES z 19.02.2015, autor: Zuzana Kubátová, upravil: Kanta Richard 
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Úloûiötì v Blatnì

Vöichni se asi shodneme na tom, ûe bez 
øádného geologického prùzkumu nelze 
vyhledat loûisko uûitkové suroviny, 
nelze postavit most èi jinou v˝znamnou 
stavbu. Geologové jsou vûdy tìmi 
prvními, kteøí získávají informace o 
podloûí pøísluöné stavby i o jejím okolí. 
Na základì tìchto informací pak 
projektanti vytváøejí své vize a projekty 
a stavební inûen˝øi  vym˝ö lejí  
proveditelná øeöení. Takov˝ øádn˝ 
geologick˝  prùzkum musí b˝ t  
samozøejmì proveden i v místì 
plánovaného hlubinného úloûiötì 
radioaktivních odpadù. Prùzkum to 
musí b˝t ale takov˝, kter˝ pøinese jasné 
a nezpochybnitelné informace o stavu 
horninového prostøedí, a to pøedevöím 
v té hloubce, kde se bude nacházet 
nejdùleûitìjöí èást stavby. Musí to tedy 
b˝t prùzkum, kter˝ zahrnuje 
i hlubinné vrty a jiné technické práce. 
Získat povolení takového prùzkumu, 
kter˝ je zaloûen na technick˝ch pracích 
a zásazích do pozemkù a do krajiny 
není ale vùbec jednoduché, zvláöù kdyû 
obèané dotèen˝ch obcí vöe bedlivì 
sledují a pøipomínkují. A tak SÚRAO 
pøiölo na liöácké øeöení. Prùzkum se 
rozdìlí na èást „neinvazivní“ (bez 
technick˝ch prací) a èást „invazivní“ (s 

Geologick˝ prùzkum pro úloûiötì nebo pro SÚRAO?
... jaderné elektrárny nebyly vûdy 
technicky vyspìl˝m zaøízením jako 
dnes? Zpoèátku byly spíö málo 
zkrocenou atomovou bombou, která pøi 
v˝robì páry chrlí radioaktivitu ze vöech 
moûn˝ch primárních i sekundárních 
okruhù. Pøitom málokdo ví, ûe právì k 
zásadnímu v˝voji bezpeènosti v této 
oblasti v˝raznì pøispìla i naöe èeská 
hlava, pøesnìji hlavièka. Její nositelka 
v roce 1968 právì konèí 2. tøídu ökolní 
docházky, zaèínají prázdniny a autobus 
se ökoláky míøí do pion˝rského tábora 
poblíû Mimonì. Tábor nebyl ûádnou 
politickou pøípravkou, jak by se mohlo 
zdát z jeho názvu, ale místem, kam 
rodièe posílali své dìti o prázdninách v 
domnìní, ûe budou pod dozorem 
dospìlého a nemohou tudíû nikde 
zpùsobit v˝raznìjöí ökodu. Na táboøe 
n e b y l  n e j v í c e  n e p ø í j e m n ˝ m  
pedagogick˝ dozor, ale nutnost m˝t se 
ve studené vodì, která dokázala i z 
m˝dla Jelen vytvoøit mazlavou hmotu, 
zùstávající na kùûi dlouho po 
opláchnutí.  Právì tenhle nedostatek 
spolu s dalöí náhodou nask˝tají naöí 
hrdince pøíleûitost poprvé aplikovat v 
praxi, o èem zatím jen èetla. Na rozdíl 
od ostatních jejích vrstevnic, které 
mìly do kufru pøibalenu Honzíkovu 
cestu nebo Robinsonku, ète naöe 
h r d i n k a  d í l a  f y z i k ù .  M e z i  
nejoblíbenìjöí patøí Albert Einstein a 
samozøejmì Marie Curie-Sklodowská. 
Onou náhodou byl poblíû Ralska 
nalezen˝ kus horniny, ve kterém 
ökolaèka správnì poznává smolinec. 
P o m o c í  è i s t i c í c h  p r o s t ø e d k ù  
zapùjèen˝ch z táborové jídelny a tehdy 

jedné pion˝rky v  kronice. Kdoví, kudy 
by se ubírala jaderná energetika, neb˝t 
nìkolika zvìdav˝ch èlenek oddílu 
Rudá záøe, které se rozhodly pøijít 
fyzikálnímu jevu na kloub a které v té 
chvíli jeötì netuöí, ûe záøe nemusí b˝t 
jen rudá, ale tøeba neviditelná. To jim 
dochází aû ve chvíli, kdy jim zaènou 
padat vlasy jako dùsledek nemoci z 
o z á ø e n í ,  p o t a û m o  n e o p a t r n é  
manipulace se záøièem. Politicky 
zapálen˝ a zároveò dopálen˝ pion˝rsk˝ 
vedoucí nekompromisnì poûaduje 
vylouèení ûákynì nejen z pion˝ra, ale i 
ze ökoly. Pragmatick˝ øeditel ökoly mu 
vysvìtluje, ûe z povinné ökolní 
docházky ûáka vylouèit nelze uû od dob 
Marie Terezie, jako osvícen˝ fyzikáø 
rozpoznává vrozen˝ talent a zametá 
banální táborovou pøíhodu pod 
koberec. Namísto vylouèení z 
pion˝rské organizace pomáhá nadané 
ûákyni, inspirován hrou „Vydìrûaj 
pionìr“, dopracovat její experiment do 
finální podoby nauèné hraèky, aby ji po 
prázdninách pøihlásil do pion˝rské 
soutìûe v odbornosti mlad˝ fyzik. 
Koncem prázdnin ale události dostávají 
jin˝ smìr, pøijíûdìjí okupanti a 
Sovìtská tajná sluûba KGB soutìûní 
exponát zabavuje. Exponát mizí na 
dlouhou dobu v zapomnìní a objevuje 
se aû po ètyøiceti letech u jednoho 
sbìratele technick˝ch hraèek ve 
Spojen˝ch státech. Nyní uû je jasné, 
kde braly velmoci know-how, pro 
v˝voj jadern˝ch reaktorù. Dùkazem 
budiû pùvodní podobizna malé 
vìdkynì, která pøetrvala i na obalu 
americké hraèky.

Z hlavièky je dnes uû hlava a její 
nositelka dbá na bezpeènost jadern˝ch 
zaøízení u nás i v Evropì. Zároveò má 
nezastupitelnou úlohu v médiích. 
Jakmile by se nìkdo pokusil öíøit 
poplaönou zprávu, sv˝m projevem 
dokáûe veøejnost uklidnit a rozehnat 
mraky pochybností, nìkdy i ty 
radioaktivní. Tak jako mají køesùané 
Jeûíöe, ûidé Abraháma, muslimové 
Muhameda, mithraisté Zarathuötru, 
modlí se ateisti k paní Danì. Kromì 
öíøení víry v jadernou bezpeènost ale 
plní souèasnì i dalöí celospoleèenskou 
funkc i .  P ro toûe  se  po l i t i cké  
reprezentace neustále støídají a lidé se 
potøebují obèas chytit alespoò nìjaké 
jistoty, je paní Dana vedle Karla Gotta 
a Veèerníèka tøetím pilíøem stability 
naöeho státu.

Pavel Pavlík

Víte, ûe ...pomocí vrtù) a pouze pro neökodnou 
èást vhodnì pojmenovanou jako etapu 
vyhledávací zaûádá o stanovení 
prùzkumného území. Jak chytré! 
Zákon to nezakazuje a pøísluöné orgány 
(Ministerstvo ûivotního prostøedí) 
nebude mít problém s jeho kladn˝m 
vyøízením. Ani obèané nemohou v 
podstatì nic namítat, vûdyù se jedná jen 
o pochùzky geologù s ruèními 
mìøicími pøístroji po povrchu! Liöáctví 
tohoto kroku vöak tímto zdaleka 
nekonèí. V momentì pravomocného 
stanovení prùzkumného území zaènou 
obce dostávat na úèty finanèní kom-
penzace. Peníze budou pøib˝vat a o 
prùzkumu obèané témìø nebudou 
vìdìt. SÚRAO také tímto krokem splní 
podmínku o provedení prùzkumu na 
vöech vytipovan˝ch lokalitách, která 
byla pro nìkteré starosty zásadní. Co na 
tom, ûe se takov˝m prùzkumem vlastnì 
nic nového nezjistí. V˝bìr lokalit pøece 
nebude (vlastnì ani nemùûe)probíhat 
na základì geologick˝ch dat, ale na 
základì pøístupu samotn˝ch obcí, 
pøièemû se poèítá, ûe jejich názor se 
bude postupnì pod tíhou finanèních 
kompenzací oh˝bat. SÚRAO také plní 
slib vùèi státu a tím si pojiöùuje svou 
budoucnost. Postupuje ve vyhledávání 

lokalit kupøedu, dokonce jiû pracuje na 
povolení „potøebn˝ch“ geologick˝ch 
prùzkumù, aby mohlo dojít k uûöímu 
v˝bìru. Co je ale pro SÚRAO 
nejdùleûitìjöí? Nejdùleûitìjöí je 
moûnost velice jednoduöe a chytøe 
nabytého prùzkumné území! 
Ten skuteèn˝ geologick˝ prùzkum s 
pomocí vrtù a báòsk˝ch prùzkumn˝ch 
dìl, bez kterého se v˝bìr finální 
lokality stejnì nepohne dál, bude moci 
zaèít hned po skonèení první neökodné 
a bezv˝znamné etapy. Sice bude nutné 
zaûádat pøísluöné orgány znovu o 
povolení a dokonce i obèané dotèen˝ch 
obcí se budou moci znovu vyjádøit. 
Pùjde vöak jiû jen o zmenöení døíve sta-
noveného prùzkumného území. 
Stejného prùzkumného území, kde 
odbory ûivotního prostøedí povìøen˝ch 
obcí, dotèené obce i obèané samotní 
témìø nic nenamítali a kde to vöe 
probìhlo pomìrnì hladce. 
Stanovení zmenöeného prùzkumného 
území pro dalöí etapu prùzkumù bude 
pøísluön˝mi úøady bráno vûdy jako 
vstøícn˝ krok vùèi obèanùm dotèen˝ch 
obcí a jeho povolení probìhne z jejich 
strany nejspíöe opìt bez vìtöích 
komplikací! 
                       Jiøí Svejkovsk˝-geolog

Z p o v ì ï  P e t r a  U h l a

vyrábìného pøípravku na hubení 
ökùdcù zakoupeného v drogérii 
oddìluje z nalezeného smolince uran. 
Odtud jí zb˝vá uû jen krùèek k 
sestrojení pøíruèního jaderného záøièe. 
Souèástí pokroku se také stává 
vybavení táborového údrûbáøe, 
konkrétnì zbytek staré olovìné 
vodovodní trubky pro odstínìní gamma 
záøení a borax, práöek pùvodnì k 
pájení, pro zastavení jaderné reakce. 
Blízké smetiötì se stává zdrojem 
poslední dùleûité souèásti - starého 
hrnce „mlíkáèe“ pro ohøev vody. 
Ohøívaná voda uvnitø dvojitého pláötì, 
která kdysi chránila mléko pøed 
pøipálením, se stává primárním 
okruhem a zajiöùuje, aby ohøátá voda 
pro hygienu nebyla radioaktivní. Tím 
konèí pro dìvèata z oddílu éra hygieny 
ve studené vodì a cel˝ pøíbìh mohl b˝t 
zapomenut jako zápis o öikovnosti 

Jen hodnì málo se zde mluví o tom, ûe v 
naöem kraji moûná bude uloûen jadern˝ 
odpad. Vytipováno je sedm míst z celé 
ÈR a jednou z nich je lokalita Èertovka 
u Lubence. Ministr ûivotního prostøedí 
schválil i pøes nevoli dotèen˝ch obcí a 
negativní v˝sledky místních referend 
prùzkumné práce, po nichû by mìla b˝t 
vybrána lokalita pro úloûiötì jaderného 
odpadu. Èertovka se nachází nedaleko 
Blatna, Tisu, éihle. Tato lokalita je 
jedna z posledních krásn˝ch míst v 
Severních Èechách. Nacházejí se tam 
hlavní rekreaèní oblasti, kam si jezdí 
lidé z Mostu odpoèinout z tìûbou 
znièené a öpinavé krajiny, stìhují se 

tam, vlastní tam chaty a chalupy. Hned 
vedle jsou ökoly v pøírodì, kam jezdí 
dìti z Mostu a okolí na ozdravné 
pobyty (Sklárna, Poustky). Úloûiötì, 
jehoû koneèná podoba oploceného 
„ocelového mìsta“, bude situováno jen 

nìkolik desítek metrù od obydlí 
tamních vesnic. Jen díky aktivistùm a 
veøejnosti z Lubence se prùzkumy stále 
oddalují. Starosta v Blatnì Václav 
Beneö je naopak pro v˝stavbu (i pøes 
nesouhlas vìtöiny obyvatel), protoûe 
obec dostane pár milionù korun. 
Nenechme si toto bohatství znovu vzít, 
nestoj í  to  za  ûádné peníze. . .  
Zachovejme tuto krásu i následujícím 
generacím. Pokusme se oslovit naöe 
politiky v Mostì, øada z nich pùsobí i v 
krajském zastupitelstvu, nìkteøí jsou 
dokonce poslanci. Doufejme, ûe za náö 
uû tak dost zdevastovan˝ kraj budou 
bojovat.                  Proöek L. - Most

ÚLOéIäTÌ JADERNÉHO ODPADU V NAäEM KRAJI?

Pokraèování ze strany 2

Èeskoslovenské obyvatelstvo  se o 
dvou nehodách z let 1976-1977 v A-1  
nedozvìdìlo. Vìtöina  obyvatel nemìla 
ani tuöení o samotné existenci  jaderné 
elektrárny  A-1. Skuteèn˝ rozsah nehod 
nebyl zveøejnìn a ani nyní prakticky  
neexistují veøejnì dostupné detailní 
informace o pøíèinách,  prùbìhu a 
dùsledcích druhé havárie. Bylo 
zásluhou Charty  77, ûe se  veøejnost o 
haváriích vùbec dozvìdìla. 
Já sám jsem ale zùstával relativním 
stoupencem  jaderné energetiky. Dalöí 
otázky vyvolala èernobylská havárie v 
roce 1986. Náö staröí syn  byl v tu dobu 
na ökole  v pøírodì na Zemplínské 
äíravì, tedy témìø v  polovinì 
vzdálenosti z Prahy do Èernobylu. 
Mladöí syn se  batolil na píseèku v 
praûském parku, neû nás pøátelé,  
poslouchající rakousk˝ rozhlas, 
varovali  pøed nebezpeèím  z 
radioaktivního mraku  nad Evropou..
Po roce 1990 se  bohuûel  ukázalo, ûe 
ústavní zaruèení práva na pøíznivé 
ûivotní prostøedí a práva  na informace  
o stavu ûivotního prostøedí, ani 
zákonné zajiötìní tìchto  práv 
nedokáûou úèinn˝m zpùsobem èelit 
snahám jednotlivcù a hlavnì mocn˝ch 
skupin vyrábìt èím dál tím více 
elektøiny  a obchodovat s ní.Technicky 
nevyøeöen zùstal pøevoz  radioak-
tivního materiálu a zejména  problém 
úloûiöù radioaktivního  odpadu. Na jaøe 
2011 zproblematizovala  tragická 
havárie v japonské Fukuöimì dokonce 
bezpeènost provozu  jadern˝ch 
elektráren,  o níû jsem se v oné dobì 

bláhovì domníval, ûe je,  na rozdíl  od 
problému úloûiöù, uû vyøeöena.
 Za hlavní riziko jaderné energetiky ale 
stále  povaûuju utajování skuteèností, 
zøejm˝ a trval˝ útok  proti otevøenému 
öíøení informací a  proti veøejné 
kontrole  tohoto prùmyslového a 
obchodního odvìtví. Propagace  
jaderné energetiky je öíøena ve  jménu 
energetické „sobìstaènosti“. To 
poûadují v dneöní Evropì nejvìtöí 
v˝vozci elektøiny. Znakem, øekl  bych 
pøímo filozofick˝m  základem jaderné 
lobby, je poûadavek  trvalého  
hospodáøského rùstu  v trûní 
ekonomice.
Stoupenci  jaderné energetiky jen 
n e r a d i  p ø i p o u ö t ì j í  r o z v o j   
alternativních  energetick˝ch zdrojù 

jako je vítr, moøsk˝ pøíliv a odliv,  
slunce, vodní toky nebo biomasa. 
Prosazování energetick˝ch  úspor, 
navíc pokud by byly spojeny s úsilím o  
postupnou pøestavbu  prùmyslu, 
zemìdìlství èi dopravy, povaûují 
propagátoøi  jádra za zpáteènictví. 
Pøitom by taková pøestavba byla i  
mocn˝m impulzem pro rozvoj tìchto 
o d v ì t v í  a  p o m o h l a  b y  ø e ö i t   
nezamìstnanost a dalöí sociální 
problémy.
Ze  vöech tìchto dùvodù jsem se 
definitivnì pøiklonil k zásadnímu  
odporu  k jaderné energetice, a to aû do 
doby, neû se lidstvu  podaøí ve velkém  
uskuteèòovat øízenou øetìzovou 
termojadernou  syntézu (fúzi).

Upravila Jitka Kantová - zdroj:  

www.Deníkreferendum.cz: Jaderná 

energetika a snahy o totalitarismus.
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Úloûiötì 

v Blatnì

U nás v Kocourkovì, první etapa podruhé!  I kdyû titulek moûná vypadá jako v˝køik klapky a mùûe navozovat oèekávání vesel˝ch historek z natáèení èeské pøedváleèné komedie, tématem èlánku nebude Jan Werich v roli podvodníka a starosty, ale snaha SÚRAO o stanovení prùzkumn˝ch území pro první etapu  geologického prùzkumu. Ta ovöem uû jednou probíhala v letech 2003 a 2004, o rok pozdìji byla ukonèena závìreèn˝mi zprávami a samozøejmì øádnì zaplacena. Dokud existuje reálná moûnost, ûe budeme znovu hradit z veøejn˝ch prostøedkù, co uû jednou uhrazeno bylo, srovnání s filmov˝m Kocourkovem se nevyhneme. Stejnì jako ve filmu, ani tady není nouze o herecké v˝kony, intriky ani zápletku.  Tìmito prostøedky totiû SÚRAO pøesvìdèuje státní správu, ûe první etapa prùzkumu byla jen v˝zkumem, a obyvatele öesti lokalit, ûe to, co ve skuteènosti  vidìli, nebylo vùbec tím, co si myslí, ûe vidìli, ale ûe to bylo nìèím úplnì jin˝m ... 
Abychom zjistili, kde jsou základy 
naöeho pomyslného absurdního 
mìsteèka, musíme se vrátit o nìjakou 
dobu zpátky, pøesnìji do roku 1999. 
Tehdy totiû byly naèrtnuty základní 
obrysy toho, co se dìje nyní. Ne ûe by 
se pøed tím nic nedìlo. Uû v dobì dìlení 
Èeskos lovenska  a  z á roveò  s  
ukonèením v˝vozu vyhoøelého paliva z 
naöich jadern˝ch elektráren do Ruska 
zaèali geologové hledat místo v naöí 
zemi, kde by mohl jednou skonèit 
vysoce aktivní jadern˝ odpad. Vìtöinu 
z tohoto desetiletého období hledání 
vhodn˝ch území ûili obyvatelé 
dotèen˝ch lokalit sv˝m zabìhnut˝m 
û ivotem. Ke klidné atmosféøe 
pøispívalo pøedevöím to, ûe na vìtöinì z 
32 vybran˝ch lokalit nemìli lidé ani 
tuöení o své moûné budoucnosti, kterou 
jim plánují jiní. Není divu, internetu 
tehdy jeötì nebylo mnoho a celoploöná 
média také moc sdílná nebyla. Ke konci 
desetiletí uû bylo rozhodnuto, ûe 
nebezpeèn˝ odpad bude uloûen do ûuly 
a ne do jílù, poèet kandidátních lokalit 
byl postupnì sníûen a nadcházela doba,                                                                                                            
kdy bylo nutné zahájit v˝bìr mezi 
favority. Zatímco první vyøazování 

lokalit probíhalo na základì uû døíve 
získan˝ch informací formou v˝zkumu 
pøeváûnì od stolu, k v˝bìru hlavní a 
záloûní lokality bylo nutné dojít 
p o d r o b n ì j ö í m  g e o l o g i c k ˝ m  
zkoumáním. Hlavními podklady k 
porovnání jednotliv˝ch lokalit mìly 
b˝t tzv. popisné charakteristiky. Ty 
mìly vzniknout právì na základì 
v˝ s l edkù  geo log ick˝ch  p rac í  
navrûen˝ch v projektu V˝zkum homogenity vybran˝ch grani-toidních masívù, kter˝ byl zpracován 
v roce 1999.
Nahlédnutím do projektu zjistíme, ûe 
projekt poèítal se tøemi etapami nedestruktivních geologicko-p r ù z k u m n ˝ c h  p r a c í ,  e t a p o u  
pøedrealizaèní, rekognoskaèní a 
realizaèní. Moûná mùûe pøekvapit, ûe i 

prùzkumn˝ch prací.
V dubnu 2003 byl ukonèen desetilet˝ 
v˝zkum a z 11 lokalit, které vyöly jako 
relativnì vhodné pro vybudování 
hlubinného úloûiötì, jich bylo zvoleno 
6 pro dalöí etapy zkoumání. V polovinì 
roku 2003  na nich byly zahájeny práce 
první etapy geologicko-prùzkumn˝ch 
prací, té pøedrealizaèní podle projektu. 
Musím vöak dodat, ûe v projektu 
existuje odstavec, kde se praví: „Komplex prací, popsan˝ch v projektu, je tøeba realizovat jako v˝zkumnou èinnost.“ Sdìlení je 
vztaûeno na vöechny tøi etapy a zásadnì 
mìní to, co je popisováno v celém 
projektu. Kdyû jsou takovouto jedinou 
vìtou v úvodu projektu veökeré 
navrûené práce pauöálnì definovány 
jako v˝zkum, je tìûko pochopitelné, 
proè se o nich od tohoto místa dále 
autor rozepisuje zase v˝hradnì jen jako 
o prùzkumu. Jeötì nepochopitelnìjöí je, 
ûe tento údajn˝ v˝zkum mìl podle 
harmonogramu prací trvat 12 let, mìl 
zahrnovat i kilometr hluboké vrty a mìl 
b˝t zavröen v roce 2015 v˝bìrem 
hlavní a záloûní lokality pro tzv. 
destruktivní geologick˝ prùzkum, tedy 
vyrubání ötoly na té první z nich. 
Znamenalo by to, ûe prùzkum zaèíná aû 
báòskou èinností a v takovém pøípadì 
by ani dnes nikdo nepotøeboval k 
procházkám s kladívkem stanovit 
prùzkumné území. Zvláötní v˝klad 
zákona ... 

mem.
V období mezi vznikem projektu 
(1999) a zahájením první etapy 
prùzkumn˝ch prací (2003) doölo k 
novelizaci zákona è. 62/1988 Sb. o 
geologick˝ch pracích a od 1. ledna 
2001 je novì definována hranice mezi geologick˝m v˝zkumem a prùzku-mem jako hranice mezi vöeobecnì a úèelovì zamìøen˝mi geologick˝mi pracemi.  Pokud má b˝t geologick˝m 
zkoumáním z j iö t ìna  pø ípadná  vhodnost území k úèelu vyjmeno-vanému zákonem, v naöem pøípadì pro zvláötní zásah do zemské kùry, 
podle zákona jde o geologick˝ prùzkum. Zmìnit prùzkum na v˝zkum 
se pozdìji mohlo pro SÚRAO i pro 
ministerstva ukázat jako nutnost hned z 
nìkolika dùvodù. Prùzkumné práce 
probíhaly, pøestoûe na lokalitách 
nebyla stanovena prùzkumná území. 
Povinnost stanovit prùzkumné území 
pro geologick˝ prùzkum, jehoû úèelem 

my k úloûiöti. Nejen z jejího názvu je 
zøejmé, ûe byly pøeruöeny prùzkumy a 
ûe jejich úèelem bylo a má b˝t úloûiötì. Podle zákona vöak nejde ani 
tak o to, jak je která èinnost 
pojmenována formálnì, ale o to, co je 
vykonáváno ve skuteènosti. Správa 
úloûiöù nìkolikrát deklarovala úloûiötì 
jako úèel geologického zkoumání a na 
poèátku tyto práce pojmenovala 
správnì jako prùzkum. Pøedevöím ale z í ska la  takové  in formace  o  
jednot l iv˝ch lokal i tách,  k teré  nemohou b˝t v˝stupem obecnì zamìøeného v˝zkumu. Na základì 
informací o mocnosti a poruöeních 
ûulového masívu v jednotliv˝ch 
lokalitách byla pro kaûdou z lokalit 
vypracována Studie proveditelnosti, 
pøejmenovaná z v˝öe uveden˝ch 
dùvodù jako Pøedbìûná studie proveditelnosti,  a zároveò mohlo dojít 
ke zmenöení prùzkumn˝ch území pro 
dalöí etapu prùzkumu. Nakonec i 

vrty do hloubek 300 a 1000 metrù v 
poslední realizaèní etapì sv˝m 
oznaèením nedestruktivní se mùûou 
tváøit k ûivotnímu prostøedí stejnì 
pøívìtivì, jako napøíklad povìstné 
procházky po krajinì s kladívkem. Po 
vyhodnocení poslední nedestruktivní 
etapy mìli geologové stát na té hlavní 
ze dvou vybran˝ch lokalit pøipraveni s 
razicími ötíty k vyrubání prùzkumné 
ötoly, aby na jejím konci vznikla 
laboratoø. Odtud se mìl odvíjet 
destruktivní prùzkum v rámci jiného 
projektu. Nás teï spíö zajímá, jak to 
bylo s tou první etapou geologicko-

Vöe se stává jasnìjöí aû ve chvíli 
zjiötìní, ûe projekt z roku 1999 je na 
webu dostupn˝ pouze v upravené verzi 
z roku 2006. Samo se pak nabízí vysvìtlení, ûe pauöální sdìlení o v˝zkumu, kter˝  byl pùvodnì prùzkumem, bylo dopsáno do projektu dodateènì pozdìji. Tuto 
verzi potvrzuje i tisková zpráva vydaná 
Správou úloûiöù radioaktivních odpadù 
dne 25. dubna 2003 s názvem SÚRAO pøipravuje geologické práce na öesti lokalitách. V èásti, v níû se SÚRAO 
zavazuje ke spolupráci s obcemi, 
mùûeme èíst:  „Obce budou mít pøístup ke vöem shromaûïovan˝m informacím a budou mít moûnost úèastnit se kontrolních dnù pøi u k o n è e n í  j e d n o t l i v ˝ c h  f á z í  geologického prùzkumu.“  Není tedy 
pochyb o tom, ûe ve chvíli zahájení 
byly geologické práce jeötì prùzku-

SURAO v minulosti realizovalo prùzkumy. Dnes tvrdí, ûe se jednalo o v˝zkum a teï se bude zaobírat prùzkumem. Bude mrhat penìzi na stejn˝ch pracech donekoneèna?

je zjiötìní vhodnosti území pro zvláötní 
zásah do zemské kùry (= vybudování 
hlubinného úloûiötì), byla novì 
stanovena zákonem od roku 2001. Není 
pravdìpodobné, ûe by poruöení této 
povinnosti bylo zámìrem, spíöe 
SÚRAO i ministerstva zaznamenaly 
zmìnu zákona aû ve chvíli, kdy uû 
prùzkum bìûel.  První odpor obyvatel 
dotèen˝ch obcí, kter˝ se projevil 
odmítnutím úloûiötì v referendech, i 
tlak z krajsk˝ch samospráv mohly 
vyústit v poukázání na zjevnou 
protiprávnost postupu SÚRAO a státu. 
Tím by se stala ménì uvìøiteln˝mi 
vöechna ujiöùování ze strany SÚRAO, 
ûe je vöe ve správn˝ch rukou. Zaèaly se 
proto upravovat projekty, závìreèné 
zprávy, v˝roèní zprávy ... Z prùzkumu 
byl formálnì „vytvoøen“ v˝zkum, a 
bylo spojeno nutné s uûiteèn˝m. 
Vládním usnesením bylo naøízeno 
d o k o n è e n í  r o z p r a c o v a n ˝ c h  

geologick˝ch v˝zkumn˝ch prací, aby  
byly práce na pìt let pøeruöeny a lidé 
mohli zapomenout. Jenomûe prvním, kdo zapomnìl, bylo ministerstvo. 
Není divu, mìnily se vlády, mìnili se i 
ministøi. ée leû má krátké nejen nohy, 
ale i pamìù, potvrzuje tisková zpráva 
vydaná Ministerstvem prùmyslu a 
obchodu dne 26. listopadu 2009 s 
názvem Vládní moratorium konèí, SÚRAO se chystá obnovit prùzku-

V˝zkum je vöeobecná záleûitost - nemá konkrétní urèen?.

Aby  se  jednalo  o  prùzkum  -  musí  b˝t konkrétní  úèel.
závìreèná Zpráva o v˝sledcích a øeöení projektu specifikuje èinnosti v 
ukonèené etapì jako geologicko 
prùzkumné práce. 
Snahy o opakování první etapy 
prùzkumu vöak rozhodnì nejsou 
samoúèelné. Jestliûe jsou dalöí peníze z 
jaderného úètu pøíjemn˝m bonusem, 
potom stanovení prùzkumného území 
pøedstavuje otevøené dveøe pøímo do 
sejfu, za nimiû navíc uû nejsou slyöet 
hlasy obèanù. Pøi takové pøedstavì je 
ale snadné ztratit obezøetnost a zamotat 
se do vlastních lûí. Ty zaènou vyplouvat 
na povrch ve chvíli,  kdyû si  posklá-
dáme veøejnì dostupné informace:  V dubnu 2003 SÚRAO oznamuje zahájení geologicko-prùzkumn˝ch prací. Uû ve své Zprávì o èinnosti 2003 SÚRAO z první etapy prùzkumu dìlá druhou etapu v˝zkumu a v èervnu 2004 vláda bere na vìdomí Zprávu i pøeruöení prací. V listopadu 2009 Ministerstvo prùmyslu a obchodu oznamuje obnovení prùzkumn˝ch prací po pìtileté pøestávce, aby po dalöích pìti letech v kvìtnu 2014 pøi ústním jednání na Ministerstvu ûivotního prostøedí v Plzni zástupce SÚRAO prohlásil, ûe to nebyl prùzkum, ale v˝zkum. No není tohle Kocourkov?                                        Pavel Pavlík

Zúûení prùzkumného území po prvním prùzkumu 2003 - 2005.

Jak to vidí  naö i  poslanci
Na podzim jsem vöem 200 poslancùm v 
naöí poslanecké snìmovnì poloûila 
jednoduchou otázku:
    Akceptovali byste 200 m od  svého d o m u  h l u b i n n é  ú l o û i ö t ì  radioaktivního odpadu?
Odpovìdìlo jen 22 poslancù, to je 11%. 
V˝sledky jsem se pokusila shrnout do 
nìkolika jednoduch˝ch odpovìdí: 

Ano .................................... 3 poslanci, 
Ne ...................................... 8 poslancù, 
Nevím ................................ 3 poslanci, 
Poradím se .......................... 2 poslanci, 
äpatnì poloûená otázka ...... 4 poslanci,
Nebudu odpovídat ..............1 poslanec,  
To je fikce,ne? .................... 1 poslanec.  

Vöem tìmto poslancùm, kteøí mìli 
zájem a byli tak odváûní, ûe mi 
odepsali ,  jsem zpìtnì shrnula 
souèasnou situaci. Mnohé odpovìdi 
jsou velmi zajímavé. Témìø vöichni, co 
nám odpovìdìli, nejsou ve vládì. 
Vùbec nám neodpovìdìl ani ministr 
ûivotního prostøedí ani ministr 

prùmyslu - dva hlavní pøedstavitelé 
nejdùleûitìjöích ministerstev, která se 
danou problematikou zab˝vají. Proè? 
Oba jsme jiû kontaktovali na jaøe r. 
2014 a jsou dùkladnì s problematikou 
seznámeni. Takûe je otázka, zda 
nemohou odpovìdìt èi pro jistotu 
nechtìjí odpovìdìt. Vìdìt je nìkdy 
velmi nepraktické a nebezpeèné. 
    Otázka samotná je totiû velmi 
zavádìjící a nesmyslná. Mùûe snad a 
chtìl by  nìkdo bydlet 200 m od 
hlubinného úloûiötì jaderného odpadu? 
Paní Drábová nás informovala, ûe nad 
úloûiötìm by nemìlo b˝t ûádné lidské 
obydlí. Na naöí lokalitì tak dosti 
pravdìpodobnì nejménì Tisu hrozí 
naprosté vystìhování. Otázka je, jaké 
bezpeèností pásmo okolo úloûiötì 
bude. Na konferenci o jaderném 
úloûiöti, která probìhla v Ch˝öi, mì 
j edna  z  úèa s tn i c  z  Amer iky  
informovala, ûe u nich je to pásmo 3 
km. Na mùj dotaz ani p. Drábová ani 
SÚRAO tuto informaci nepopøelo ani 
nevyvrátilo.  U naöí JE Temelín se pøi 

v˝stavbì pohybovalo mezi 1 aû 2  km.
   Na odpovìdích je povìtöinì vidìt, jak 
SÚRAO a ministerstvo prùmyslu 
poslance informují a nikoho z poslancù 
ani nezaráûí, jak vysok˝ rozpoèet 
SÚRAO má a na co je pouûívá. Je nutné 
poøádat nìkolikadenní úplatné v˝lety 
starostù dotèen˝ch obcí do zahranièí, 
kde pøi dobrém jídle a vínku s nimi 
mluví jak prodavaèi pøedraûen˝ch dek? 
V nedávné dobì v televizi probìhlo, ûe 
hrazení v˝letù lékaøùm od farma-
ceutick˝ch firem je povaûováno za 
korupèní, nicménì není podchyceno 
zákonem. Ve smyslu trestního jednání 
se i pøipravuje nová legislativa. Stejnì 
se chová SÚRAO. Bude snad na státní 
firmu jin˝ metr neû na soukromé 
firmy?Má náö stát vùbec zapotøebí 
takto b˝t vidìn v oèích veøejnosti? 
Nebylo by lepöí vystupovat objektivnì, 
mluvit pravdivì a pøem˝ölet o 
alternativách a v˝zkumech? Èi jaderné 
loby má tak velkou moc, ûe mùûe zcela 
ovlivnit celé ministerstvo prùmyslu?

                     Jitka Kantová 


